
Vissza Jézushoz 
21.

Vak vakvezetők? (Lk 6,39-40)

Évek óta támogatom azt az orvosmissziót, amely – nemrég közölt kimutatása 
szerint – éppen a tizenöt-milliomodik vaknak adta vissza a szeme világát Afrikában. Az 
emberiség történetének sajnálatos szereplői a látássérült és vak emberek. Az antik 
világban gyakran tapasztalt klimatikus vagy higiénés körülmények lehettek – többek 
között – a vakság elterjedettségének legfőbb okai. S az orvostudomány fejlődése 
ellenére mindmáig szinte állandóan stabil maradt a nem-látók aránya a világ 
összlakosságában. Gyógyítása régen foglalkoztatja az emberiséget. Már a Kr.e. 19. 
évszázadban keletkezett Hamurabi törvénykönyve is kénytelen volt a vakok 
gyógyításáról intézkedni. A vak ember bizonyos értelemben nem vehet úgy részt a 
társadalom életében, hogy mások segítségét nélkülözni tudná. Mindenesetre hosszú volt 
az út az antik világ sajnálaton alig is túlmenő magatartásától a vakok és látássérültek 
mai gondozásáig.

1.

Mint a mindenkori társadalmak sajnálatos kísérő jelensége, a vakság 
természetesen a Bibliánkban is téma lett. Okáról ott is megoszlottak a vélemények, de 
nem hiányzik az a kijelentés sem, hogy efelől Isten döntött. „Ki tesz némává vagy 
süketté, látóvá vagy vakká? Talán nem én, az Úr?“ – így áll ez Istennek a Mózessel 
folytatott beszélgetésében (2Móz 4,11). S mintha a zsoltáros ennek keménységét 
szeretné tompítani, amikor arról vall, hogy „Az Úr megnyitja a vakok szemeit...“ (Zsolt 
146,8). Mindkét idézet azonban első sorban arra akarja felhívni a figyelmet, hogy a 
vakságnak mindenképpen köze van valahogy Istenhez. Mivel azonban a vakságot, mint 
hiányt vették tudomásul, gyakran vetődött fel a kérdés, hogy az nem valami Isten ellen 
elkövetett bűnnek a következménye-e? Ugyanakkor isteni paranccsal védték a vak 
embert: „...a vak elé gáncsot ne vess, félj Istenedtől“! (3Móz 19,14).

Azt lehet mondani, hogy Jézusnak „természetes“ viszonya volt a vaksághoz. Ha 
vakok kérték szemük világa elnyerését, mindig készséggel segített. Három ilyen 
gyógyításáról tudósít a három első evangélium, Jerikóból és Betsaidából. A 
legismertebb az egyik jerikói, akinek még a nevét is megőrizték. Áprily Lajos  
megragadó versben állított emléket Bartimeusnak: „Szép volt, anyám, mikor a két szelíd
kéz / Megérintette fénytől szűz szemem / világgá lett a bús világtalanság / s öröm 
borzongott át lelkemen” (Bartimeus)  – Ezeken kívül még egy rendkívüli esetről is 
tudósít János evangéliuma: ott egy „születése óta vak“, tehát egy vakon született 
meggyógyításáról van szó (Jn 9.fej.).

Jézus egyik ilyen gyógyításánál sem lépett fel valamiféle varázslóként. Egyszer 
hallunk arról, hogy a vak ember szemére ráköpött, illetve, hogy kezét a vak szemére 
tette, de egyébként semmiféle gyógyítási segédeszközt nem használt. Legtöbbször 
megkérdezte a vakokat, hogy akarják-e a gyógyulásukat, s hogy hiszik-e, hogy meg is 
gyógyítja őket? Ezért, ha közelebbről vizsgáljuk a tudósításokat, rájövünk, hogy nem is 
annyira a gyógyítás, hanem inkább a vakok hite áll a középpontban. Gyógyításait maga 
Jézus viszont a prófétai látás (Ézs 35,5) megvalósulásának tekintette, ahogy azt 
Keresztelő János hozzá küldött követeinek el is mondta: „Menjetek és mondjátok el 
Jánosnak, amiket hallotok és láttok: vakok látnak...“  (Mt 11,4). Ennek 
engedelmeskedve gyógyította őket, mert ismerte fogyatékosságukat, s akkor sem 
gúnyolódott, amikor arra figyelmeztetett, hogy vak nem vezethet világtalant, mert  
mindketten elesnek, amennyiben gödör kerül az útjukba.
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A vakság testi fogyatékosság, de van lelki vakság is. Már az antik világban 
alkalmazták a szót olyanokra, akik valamilyen törvénnyel, rendelkezéssel, utasítással, 
tanítással szemben értetlenek. Az egyik filozófus fel is sorolta őket: ezek a gazdagok, a 
szerelmesek, a gondolkozni nem akarók és a tudatlanok. Értetlenek, mert a sötétben 
járnak és elzárkóznak a törvények adta világosságtól. De nem felejtették el ezt a 
vakságot is az Istennel vagy az istenségekkel kapcsolatba hozni. A próféta azt a 
feladatot kapta, hogy az engedetlen népnek hirdesse Isten ítéletét: „Hallván halljatok, de
ne értsetek, látván lássatok, de ne ismerjetek“ (Ézs 6,9). Lelki vakság és süketség tehát 
büntetése az Istennel szembeni engedetlenségnek.

A Jézus korabeli zsidóság azokat nevezte vakoknak, akiknek fogalma sincs 
dolgokról, akik tudatlanok és főleg azokat, akik nem ismerik a tórát, az isteni törvényt. 
Ennek gyógyítása végett értette Jézus a maga jövetelét: „Én ítéletre jöttem a világra, 
hogy akik nem látnak, lássanak és akik látnak, vakká legyenek“ (Jn 9,39). És mintha 
csak ezt akarná egy érdekes példán megmutatni, közli az evangelista a vakon született 
meggyógyításának történetét. Ott éppen ez ment végbe: aki vakon született, azt Jézus 
látóvá tette, akik pedig ezért mind a gyógyítót, mint a meggyógyítottat sárba rántani és 
elítélni szerették volna, csak a vakságukról tettek vele bizonyságot.

Jézusnak szemére vetették a vak szombat-napi gyógyítását. Efeletti 
botránkozásukban valósággal üldözőbe vették a gyógyultat és agyon kínozták 
kérdéseikkel. Ahelyett, hogy örültek volna a szeme-világa elnyerésének, éppen vele 
akarták kárhoztatni és elítéltetni a megmentőjét. Még a szülőket is belevonták az 
áldatlan hajszába és kirekesztéssel fenyegették meg a fiút, mert gyógyítóját „Istentől 
valónak“ merte nevezni. S amikor megtudták, hogy a Krisztus hívévé is lett, ez csak olaj
volt dühük tüzére. Felháborodva rögtön ellentámadásba kezdtek és rákérdeztek Jézusra: 
„Talán mi is vakok vagyunk?“ Ő pedig így felelt: „Ha vakok volnátok, nem lenne 
bűnötök; mivel azonban azt mondjátok, látunk, megmarad a bűnötök“ (Jn 9,29-41).
Jézus vakot tett látóvá, aki nem csak a környező világ látására lett képes, hanem 
gyógyítójában felismerte azt a határtalan erőt, amely csak Istentől származhatott. Ezért, 
amikor sarokba akarták szorítani őt a farizeusok, nyíltan így felelt nekik: „Ha ő (t.i. 
Jézus) nem volna Istentől való, semmit sem tudott volna tenni“.  Ez a mély felismerés 
kettősen látóvá tette őt: Isten teremtett világára nyílott rá a fizikai-testi szeme és Isten 
megváltására a lelki szeme. A kettős nyereség késztette őt hálára: „Hiszek, Uram és 
leborulva imádta Jézust.“

Vele szemben álltak üldözői, akik meg voltak győződve afelől, hogy ők látók, 
hiszen vallották istenfélő voltukat. Amikor azonban most Isten kegyelmének szinte 
kézzelfogható jeleként a vak meggyógyult, vakon estek neki a meggyógyultnak és főleg
a jel hordozójának, Jézusnak. Testi szemük látott, de bezárult a lelki szemük és 
képtelenek voltak ezt bevallani. Ellenkező esetben még hivatkozhattak volna 
tudatlanságukra, s akkor segítséget kaptak volna. Mivel azonban fizikai látásukkal 
dicsekedtek, képtelenek voltak Jézusban az isteni kegyelem megtestesítőjét látni.
Ezt pedig talán egy másik eset még jobban megvilágítja. Mi történt a tanítványokkal, 
miután Mesterük ötezer embert elégített meg? Hajóba ülve ijedten állapították meg, 
hogy nincs kenyerük. Kenyércsodától jöttek, de most kenyértelenség miatt estek 
kétségbe. Jézus így rótta meg őket: „Mit tanakodtok azon, hogy nincs kenyeretek? Hát 
még mindig nem veszitek észre és nem értitek?... van szemetek és mégsem láttok?... 
amikor az öt kenyeret megtörtem ...hány kosarat szedtetek tele kenyérdarabokkal?... 
Még mindig nem értitek?“ (Mk 8,17-21). Kétszer is csodát tett szemük láttára a 
kenyerekkel és most kétségbeestek a kenyérhiány miatt. Ez a szellemi vakság! Látni és 
mégis vakon kétségbeesni.
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Hát nem ebben szenved mai világunk is? Isten szinte teletűzdeli minden-
napjainkat az ő csodáival, de mi képtelenek vagyunk azok meglátására. Illetve látjuk, de
az Istennel való összefüggésüket vagy nem látjuk vagy nem akarjuk látni. Körülöttünk 
emberek sokasága jár-kel segítséget keresve és mi, a vakok vezetésükre hivatottaknak 
tartjuk magunkat. Vad hévvel utasítjuk vissza Isten óvó, segítő ajánlatát, de ugyanakkor 
elvárjuk, hogy még a vakok is rajtunk tájékozódjanak. Azt pedig felháborodottan 
utasítjuk el, hogy így esetleg mindketten a verembe esünk. Nem vesszük észre, hogy 
olyan lépéseket teszünk, amelyek elárulják vakságunkat.

Gondoljunk például a jelenlegi úgy nevezett menekült kérdésre. Csak a vak nem 
látja, hogy emberek milliói – otthoni politikusaik rossz gazdálkodása vagy korrupt 
machinációi végett – a jobb élet reményében indulnak útnak. De hogy őket egyfajta 
ideológiai félvakság menekülteknek nevezze ki, s aki ezzel nem ért egyet, azt elítélendő,
embertelen populistának nevezzék, – ehhez már vaknak kell lenni. Már most 
kilencvenezer identitás nélküli ember él például Olaszországban, települések vezetői 
tiltakoznak az egyre beözönlő, további „menekülők“ ellen, de a központi kormány 
megjátssza a jótevőt és minden korlátot megszüntet, csak hogy bebizonyítsa, hogy tudja,
mi a jó a népnek. Vak vezet világtalant, s csak idő kérdése, mikor esnek mindketten a 
verembe. Vagy figyeljük meg azt a tudathasadást, amely az európai politikusokban 
uralkodik: egyöntetű a vélemény a határok szigorú védelméről, de egyes ezt 
hangoztatók szinte meghívó levelet adnak mindenkinek, aki minden ellenőrzés nélkül 
hozhatja be a bizonytalan kilétű emberek százezreit. Ki itt a világtalan és ki a vak?

A vak vezet világtalant veszélye azonban nemcsak a politikában lett 
szalonképes, hanem vallási életünkben is. Unos-untalan hirdetjük szószékeinkről a 
bennünket szerető Istent, de elhallgatjuk, hogy minek ellenére mégis szeret bennünket ő.
Egészen biztosan nem azért, mert úgy szeret, amilyenek vagyunk, – ezt ma sokszor 
halljuk még prédikációkban is! – hanem, mert ő kész bűneink megbocsátására, hogy 
szabad legyen utunk hozzá. De hát ki beszél ma még bűnről? Nem olcsó portéka a mi 
megbocsátásról, kegyelemről szóló mégoly kifinomított igehirdetésünk, ha mit sem 
tudunk kezdeni a bűnnel? Hát nem tipikus az, amit János ír a levelében? „Ha azt 
mondjuk, hogy nincsen bűn mibennünk, önmagunkat csaljuk meg“ (1Jn 1,8). Pedig csak
önvizsgálatot tartva, be kellene vallanunk, hogy bűnösök vagyunk. Mert az isteni 
megbocsátásnak feltétele bűneinknek megvallása. Ehelyett mi tagadásba menekülünk, 
miközben fennhangon hirdetjük, hogy mi vagyunk a vakok vezetői és csak tájékozódjék
bizalommal mindenki rajtunk. Milyen messzire távolodtunk az apostol ajánlatától: „Ha 
megvalljuk bűneinket, hű és igaz ő, megbocsátja bűneinket és megtisztít minket minden 
gonoszságtól.“ Minden más kísérlet nem más, mint hogy vakon akarunk vakokat 
menteni a verembe eséstől.

Mi más ez, mint a vakon született meggyógyítása esetének megismétlődése? 
Látjuk, de tagadjuk a valóságot, ugyanakkor mégis szívesen maradunk a sötétben. Így 
még másokat is megtévesztve se nyúlunk Isten szabadító, megmentő keze után. Egyre 
kaotikusabbá váló világunk első számú veszélyeztetői a vak vezetők. S köztük magunk 
is, amennyiben nem látjuk be vakságunkat és nem kérjük, hogy Isten vezessen ki belőle.
És hány önjelölt vezetőnk van, aki gazdasági, ideológiai, politikai ügyekben, no és 
életfontosságú kérdésekben elbizonytalanodottak vezetője kellene legyen, s ehelyett a 
verem felé sodor rábízottakat?!

De nem felettük kell pálcát törnünk, hanem önmagunkat kell megkérdeznünk, 
hogy megfeleltünk-e mi annak a megbízatásnak, amelyet Jézus osztott ki számunkra: 
„Úgy ragyogjon  a ti világosságotok az emberek előtt, hogy lássák jó cselekedeteiteket, 
dicsőítsék a ti mennyei Atyátokat“ (Mt 5,16). Ennek híján, mi is csak vak vezetők 
vagyunk. Isten őrizze azt, aki ránk bízza magát. Ámen 

Gémes István
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